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INFO ,,MALTA ï MUZE, ĊNGERI, MANDALEò 

Cristina ѼURLEA  ï  EXPOZIѼIE  DE  PICTURŀ  ï 10  -24 sept.  
 

 

 

de  ÁÒÈȢ -ÉÒÃÅÁ ӃIBULEAC 

   Centrul de CulturŁ ArhitecturalŁ a UAR din 

str. Jean Louise Calderon, nr.48 este ѻi de 

aceastŁ datŁ gazdŁ ospitalierŁ cu uѻile larg 

deschise ѻi la propriu ѻi la figurat pentru cei 

care vor sŁ etaleze lucrŁri izvor©te din talent ѻi 

multŁ muncŁ.  

      Nu de fiecare datŁ sunt arhitecѽi, dar 

întotdeauna ceea ce expun este legat de 

frumosul care ne poate face sŁ mai uitŁm 

problemele care ne macinŁ zi de zi.  

      Un asemenea moment am trŁit joi, 11 

septembrie, c©nd am avut ´n faѽa ochilor 

etalate tablourile Cristinei ѼURLEA.  

       ,,O fascinaѽie transpusŁ ´n imaginiò, aѻa 

´ѻi defineѻte Cristina expoziѽia.  

         Ċn sprijinul afirmaѽiei sale, ea citeazŁ 

poetul maltez Anton BUTTIGIEG : 

In Malta every time  

I look around me  

from everywhere  

I see the sea looking at me  

with his blue eye.  

         În Malta, continuŁ descrierea Cristina, 

,,Marea obsedantŁ e prima impresie, apoi 

piatra de soare condensat ѻi poveѻtile insulei 

cu fiinѽele lor de luminŁò.   
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          Prin intermediul acestui articol, ´ncerc sŁ 

vŁ st©rnesc interesul pentru acest eveniment ѻi 

dacŁ nu o sŁ aveѽi timp sau ocazia sŁ ajungeѽi sŁ 

vizitaѽi expoziѽia pe viu, mŁcar sŁ o savuraѽi 

comod pe monitorul calculatorului.  

          Ghinionul meu a fost cŁ nu am reuѻit sŁ 

ajung la vernisaj ca sŁ trŁiesc evenimentul 

emoѽional iar apoi sŁ ´l redau ´n text ĸi imagini aѻa 

cum o fac de obicei.  

          Nevoia te învaѽŁ, cum se spune, aѻa cŁ mi-

a venit ideea de a o contacta pe Cristina ѻi a-i 

propune în completarea acestui articol, un interviu 

´n care sŁ ´ncercŁm sŁ surprindem c©t mai multe 

trŁsŁturi care ar putea fŁuri ´n faѽa noastrŁ 

portretul personalitŁѽii ei complexe.  

         Am avut emoѽii cŁ nu voi obѽine un rŁspuns 

afirmativ ѻi mai ales cŁ nu vom reuѻi sŁ ´l realizŁm 

în timp util.  

         Mi-am fŁcut griji ´n zadar, deoarece am dat, 

lucru mai rar ´nt©lnit, peste un arhitect fŁrŁ fiѽe, 

operativ ѻi cu care a doua zi ne-am ѻi ´nt©lnit. 

         Ċn continuare pe aceastŁ coloanŁ voi derula 

textul interviului, alternat cu lucrŁri din expoziѽie, 

iar ´n partea st©ngŁ imaginile vor prezenta ´n 

paralele filele din catalogul expoziѽiei, care cum 

era de aѻteptat s-a epuizat imediat la vernisajul 

de miercuri.  

 

M.Ѽ.:  Cine sunteŞi doamnŁ Cristina ŝurlea? 

Cristina:  Ċmi vin ´n minte o mulŞime de 
rŁspunsuri perfect adevŁrate, dar ĸi perfect 
incomplete, chiar dacŁ mŁ limitez la partea 
profesionalŁ. 
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Sunt arhitectŁ, ´ndrŁgostitŁ de arhitecturŁ ĸi 
pasionatŁ de picturŁ, cochet©nd cu scrisul, cu 
masterat ´n urbanism ĸi doctorat ´n arhitecturŁ, 
licenŞiatŁ ´n drept, specialist al Ministerului Culturii, 
cu experienŞŁ profesionalŁ ca arhitect proiectant, ca 
funcŞionar public ´n administraŞia centralŁ, arhitect 
coordonator ´n multinaŞionalŁ, consultant ´n firme 
private ĸi de 10 ani arhitect ´n cadrul BNR. Pixeli de 
informaŞie care sper sŁ contureze o hologramŁ. 

M.Ѽ.: De ce picturŁ? 

Cristina:  De ce pictura? E un mod de a mŁ 
exprima, o nevoie internŁ, o primŁ dragoste ce mŁ 
urmŁreĸte continuu, o fascinaŞie a formelor ĸi 
culorilor. E fascinaŞia purŁ a descoperirii, o uluire ´n 
faŞa mŁreŞiei existenŞei, dorinŞa, nevoia de a creea, 
descoperirea liniĸtii ĸi a unei nemŁrginiri interioare, 
bucurie, o cale de comunicare ĸi cunoaĸtere 
directŁ, toate le gŁsesc ´n picturŁ. Poate ĸi o 
dorinŞŁ de imitare, de a asimilaputerea de creaŞie ĸi 
transformare a Naturii, o sete de a ´nŞelege, o 
nevoie de raportare, de validare a mea ca fiinŞŁ, o 
speranŞŁ de a surprinde clipa.Dau at©tea 
rŁspunsuri, dar nu ĸtiu dacŁ v-am rŁspuns. 
Într -o propoziŞie doar, v-aĸ spune cŁ iubesc lumina 
´n infinitele ei culori,ĸi acesta este modul meu de a-
i spune. 

M.Ѽ.: AŞi menŞionat ceva ĸi despre scris, ne 

daŞi c©teva detalii? 

Cristina:  Prima carte a apŁrut aproape firesc, dupa 
munca imensŁ pentru doctorat. Am lucrat enorm ĸi 
pentru ca mi-am ales un subiect la confluenŞa 
arhitecturii ĸi urbanismului cu ĸtiinŞele juridice ĸi 
valorile sociale. 
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           Subiectul a fost òSpaŞiile publice ca rezultat 

al intercondiŞionŁrilor ´ntre creaŞia arhitectral-

urbanisticŁ, comanda socialŁ ĸi normele juridiceò, l-

am susŞinut ´n 2007 iar, un an mai t©rziu, a apŁrut 

cartea òArhitectura spaŞiilor publiceò, un rezumat, 

care s-a dovedit foarte de folos multor arhitecŞi ĸi nu 

numai. Chiar de cur©nd, o t©nŁrŁ arhitectŁ, doctor ´n 

arhitecturŁ, a venit la expoziŞie ĸi mi-a spus cat de 

folos i-a fost cartea mea. 

          Tema ei privea spaŞiile publice în centre 

istorice, sper sŁ o publice. Chiar dacŁ s-a epuizat 

demult volumul, ecouri mai apar ĸi-mi fac plŁcere. 

Mi s-a mai ´nt©mplat ĸi cu masteranzi la sociologie. 

Tare bine ar fi ca toate tezele de doctorat sŁ fie 

accesibile publicului. ÎnglobeazŁ at©ta muncŁ ĸi 

informaŞie condensatŁ ĸi chiar dacŁ nu este un 

domeniu tehnic ´n care sŁ descoperi tehnologii sau 

sŁ faci invenŞii, concluziile ca ĸi demersurile ´n sine 

sunt foarte valoroase. Iar documentarea pe 

subiecte de confluenŞŁ, cu ´nalt nivel ĸtiinŞific este 

´ncŁ destul de sŁracŁ la noi. 

O a doua carte s-a nŁscut iar, tangenŞial, dupŁ o 

muncŁ de aproximativ 8 ani. Este vorba despre 

albumul Banca NaŞionalŁ a Rom©niei ïòCronica 

restaurŁrii Palatului Vechi, strada Lipscani nr. 25ò. 
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DacŁ prima datŁ am fost cercetŁtor, acum mi-am 

asumat rolul de cronicar. ķi am dat lumii ĸtiinŞŁ 

despre istoria acestei instituŞii, despre oamenii ei 

ĸi mai ales despre amplete lucrŁri de restaurare, 

consolidare ĸi modernizare a sediului sŁu central, 

Palatul vechi construit la sfarѻitul secolului19. Nu 

aĸ vrea sŁ intru în detalii în acest subiect pentru 

cŁ foarte greu mŁ pot opri. Aĸ adŁuga ´nsŁ cŁ 

am scris, ´ntocmit cartea din dorinŞa de a gŁsi 

astfel de relatŁri pentru c©t mai multe din 

minunatele noastre monumente de arhitecturŁ. 

Aflu cŁ se mai restaureazŁ ĸi consolideazŁ 

diferite palate, caut cŁrŞi despre ele ĸi nu gŁsesc. 

De ce nu scriu arhitecŞii? 

ķi mai este o carte apŁrutŁ, òCentrul financiar 

bancar al Bucureĸtilorò, un volum de suflet, 

desclanĸat ´n mine ca un incendiu, o v©lvŁtaie 

provocatŁ de o sc©nteie de vorbŁ, afirmaŞia 

guvernatorului Mugur IsŁrescu, la o reuniune 

pe teme istorice, în care ne preciza cŁ ĸi 

Bucureĸtiul a avut un adevŁrat City financiar 

bancar. 
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În rest am colaborat la alte volume, chiar acum se 

aflŁ sub tipar un volum colectiv, nu dezvalui ´nsŁ 

subiectul. 

M.Ѽ.: Ca arhitect, de fapt ce mai faceŞi? 

Cristina:  Tot ce v-am spus le fac ca arhitect. 

Pictez ca arhitect al spaŞiului bidimensional, scriu 

ca arhitect construind din cuvinte ĸi imagini. Nu 

mŁ vŁd altfel. 

Nu pot uita ce ne-a spus domnul profesor Caffe, 

înainte de a intra la facultate, era la începutul 

anului 1984, c©nd mŁ pregŁteam pentru admitere 

ĸi veneam la consultaŞiile care se fŁceau duminica 

la facultate. 




